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Na úvod,  

dík periodicitě tohoto zpravodaje poněkud se zpožděním, mi dovolte, abych  všem občanům obce Kunratice u Cvikova, stejně 

jako těm, kdož v obci žijí, ač jejími občany nejsou, popřál, aby rok 2016 byl pro ně rokem  dobrým, rokem spokojenosti, zdraví, 

pohody, rokem šťastným. Dovolte mi, abych popřál všem, kdo se na chodu obce podílejí, aby  po celý rok měli ze svého 

podílení se dobrý pocit, aby břímě služby občanům, které přijali složením slibu zastupitele  nesli s hlavou vztyčenou. Obci samé, 

té virtuální bytosti tvořené reálnými lidmi přeji, aby se rozvíjela, krásněla, přeji jí štědré donátory, přeji jí  pracovité občany, 

kteří  třeba i přiloží ruku k společnému dílu, bude-li třeba. 

Tomáš Malý 

 

Dnes poprvé  s přílohou   Liberecký kraj 

V tištěné mutaci nacházíte přílohu „Liberecký kraj“, magazín, vydávaný  Krajským úřadem Libereckého kraje. Poprvé a věřím, že 

tak bude po celou dobu vydávání Kunratického zpravodaje. Je příjemným, že  Krajský úřad tuto přílohu poskytuje zdarma, resp. 

refunduje  náklady na vytištění přílohy vydavateli periodika.  Budu rád, když se  v budoucnu na stránkách magazínu objeví i 

naše obec.   Na webu obce ji nezveřejňujeme,  je k dispozici na  stránkách  Libereckého kraje, „tlačítko  magazín“.

 

 

Jedinečnost za humny…Přírodní 
památka Brazilka  

 
V období, kdy je příroda sevřena do mrazivého 

krunýře a my se hřejeme u kamen, možná  

zavzpomínáme, kolik krásy jsme za uplynulý rok kolem 

sebe viděli a kam se vydáme příště. Jedním krásným a 

jedinečným místem Lužických hor je Brazilka. 

Dalo by se říci, že ji máme skoro za humny…  

(pokračování na straně 3. ) 

Dvanáct měsíců  zastupitelstva 

Na základě výsledků voleb do zastupitelstva 
obce     Kunratice   u   Cvikova 

Konaných dne 10. a 11. 10. 2014 bylo na den 

9. listopadu  svoláno ustavující jednání 
zastupitelstva obce  Kunratice u Cvikova, kde 

byl starostou zvolen pan Karel Minařík a  
místostarostou pan Michal Iwanejko. 

Zastupitelstvo  o obce  se v průběhu prvních 

dvanácti měsíců sešlo celkem šestnáctkrát, a 
to  při velmi výrazném nezájmu  občanů o 

průběh jednání  zastupitelstva, o projednávané 
záležitosti. 

Z občanů obce a oprávněných osob  se   jako 
veřejnost převážně  účastnili pouze ti, jejichž 

záležitost se  při tom konkrétním  jednání 

zastupitelstva  projednávala a  tito občané či 
oprávněné osoby jednací místnost  obvykle 

opustili neprodleně po projednání jejich  
záležitostí. Vše má své výjimky, shodou 

okolností  mezi nimi mne, dámu a pána, oba 

zralého věku, jsoucí na straně opozičních 
zastupitelů  a ještě dva tři občany. Ostatní 

občané, voliči, v době  jednání zastupitelstva, 
toho zastupitelstva, které rozhoduje o  

záležitostech obce, jejímiž jsou občany, toho 

zastupitelstva, které svými hlasy zvolili, se 
prostě ani jednou neodhodlali vystoupat do 



jednací místnosti a  vyslechnout o čem a jak 

zastupitelstvo  jedná a rozhoduje. 

Jedinou výjimkou bylo, což snad ani není 
překvapující, ustavující  zasedání zastupitelstva 

9. listopadu 2014. 
Jednacím dnem  zpočátku byl čtvrtek, 

v průběhu roku  pak  došlo, na přání  

zastupitelů k změně na středu.  Nevím, zda 
v dnech jednání  zastupitelstva  běží  na 

televizních kanálech nekonečné ságy typu 
Ordinace v Růžové zahradě či  zda tyto dny 

byly hracími dny  fotbalových a hokejových 
soutěží, nesleduji ani  jednu z variant, ale 

těžko se mi hledá racionální zdůvodnění tak 

hlubokého nezájmu občanů, těch občanů, kteří 
zastupitele, starostu a místostarostu  

rádobyzasvěceně kritizují, což činí zpravidla  na 
základě vlastních emoci, popřípadě  vycházejí 

z informací mnou nejmenovaného původu. 

Zastupitelstvo obce Kunratice u Cvikova se za 
prvních dvanáct měsíců svého mandátu sešlo a 

jednalo  šestnáctkrát. Toto zastupitelstvo se 
dokázalo v usnášeníschopném počtu 

zastupitelů sejít i v době prázdnin a 
dovolených v srpnu 2015 dokonce dvakrát, 

přičemž až na jednu výjimku je účast 

zastupitelů na jednotlivých jednáních vysoká, 
Informace o počtu jednání zastupitelstva se 

může zdát informací pozitivní. Je, ale pouze do 
jisté míry. Svědčí o tom, že zdejší 

zastupitelstvo rozhoduje nejen o záležitostech 

zákonem mu svěřeným do jeho výlučné 
pravomoci, ale v značné míře o záležitostech, 

které nespadají do jeho výlučné pravomoci, 
tedy  spadajících do pravomoci rady( v obcích, 

kde není  zvolena rada, do pravomoci starosty. 

To není  nemoc  pouze obce Kunratice u 
Cvikova, je to jev v podstatě celostátní, 

nicméně jev nezdravý, vedoucí právě 
k zahlcení zastupitelstva záležitostmi, které  by 

projednávat nemuselo. Důvod, proč tomu tak 
je v e větší či menší míře po celé České 

republice, ten by měli najít spíše politologové, 

jsou v této oblasti profesionály. Pohled zvně  
napovídá, že důvodem je nejspíš nedůvěra  

zastupitelů v osobu starosty. Naskýtá se 
otázka, proč zastupitelé ze svých řad volí 

starostou osobu, které nedůvěřují. Po zvolení 

jsou pravomoci starosty omezeny tak, aby 
starosta mohl rozhodovat v podstatě jen o 

drobnostech. A pokud překročí ono omezení, je 
podroben kritice především opozičních 

zastupitelů, je podroben  kritice  zastupitelů, 
kteří jej sice svými hlasy zvolili. Drsnou kritiku 

pak shledá od příznivců opozice, těch dvou, 

maximálně třech, kteří jednání zastupitelstva 
jsou účastni. 

Sledovat   jednání  zastupitelstva obce 

Kunratice u Cvikova nepřináší potěchu. 

Právě už sám fakt  drtivého nezájmu veřejnosti 
je  skutečně zarážející a nepříjemný. 

S výjimkou  ustavujícího jednání zastupitelstva 
počet  zastupitelů přítomných na jednání 

násobně převyšuje  počet občanů a 

oprávněných osob   v auditoriu. 
Zastupitelstvo  se v určený den skutečně 

v 18:00 hodin schází a  zpravidla je  i včas 
zahájeno, někdy s dvou, tříminutovým 

odstupem, v jehož průběhu  někteří  
zastupitelé odkládají své svršky, neb docházejí, 

v poslední minutě. 

Jednání zastupitelstva zahajuje a snaží se je 
řídit starosta.  

Jako jeden z prvních bodů jednání 
zastupitelstva nastupuje schválení programu 

zastupitelstva. Toho programu, který je 

součástí pozvánky k jednání zastupitelstva, 
která sedm dní před jednáním zastupitelstva ze 

zákona musí být vyvěšena. 
Tento vyvěšený program jednání zastupitelstva 

je při  schvalování na začátku jednání 
zastupitelstva doplňován o řadu bodů. Nejde o 

jev nahodilý,  program  jednání zastupitelstva 

se téměř pravidelně rozrůstá o takový počet 
bodů, že  tyto  doplněné body jednání 

zastupitelstva v jednotlivých případech 
představují až třetinu  celkového počtu tím 

kterým jednáním zastupitelstva 

projednávaných bodů. 
Důvod tohoto neduhu lze hledat v absenci 

plánu jednání zastupitelstva, jak kalendářním, 
tak věcném. Dosud byly termíny jednání 

zastupitelstva stanovovány  operativně, 

víceméně nahodile. 
Jednání zastupitelstva je  nahráváno na 

diktafon, přičemž vždy, bez výjimky starosta 
vždy na zahájení nahrávání upozorní. 

Zapisovatelem je vždy místostarosta a tuto roli  
lze cokoliv, jen ne závidět. Mnohdy 

v jednotlivých projednávaných bodech  diskuze 

zastupitelů není diskuzí ale změtí nahodilých 
monologů. 

Zastupitelé se zahloubají do  podkladů, do těch 
podkladů, které by spíše měly být  přílohami 

k materiálu pro  projednávání jednotlivých 

bodů. Podklady předkládané zastupitelstvu 
přes vší úctu k předkladatelům, postrádají 

valnou „štábní kulturu“. 
Zatímco je v obcích této země běžné, aby  

materiály pro jednání zastupitelstva  měly 
jednotnou formu,“košilku“, obsahující 

jednoznačné vymezení projednávané  věci, 

jméno předkladatele, důvodovou zprávu(popis  
záležitosti a zdůvodnění  navrhovaného 

usnesení) návrh usnesení samotného, tedy 



jeho naprosto perfektní text a seznam 

příloh(tedy listin týkajících se věci samé). 

Některé materiály, například  zápisy  výborů 
zastupitelstva vykazují takové formální i 

obsahové vady, že  jsou neprojednatelné. Zde 
je třeba ocenit opoziční zastupitele za to, že na 

tuto skutečnost  upozorňují. Nicméně takový 

materiál by se  neměl vůbec na stole před 
zastupiteli vůbec objevit. 

A tak v průběhu diskuze, respektive  uprostřed 
změti monologů, místostarosta-zapisovatel 

narychlo formuluje usnesení, přičemž do  této 
formulace nahodile vstupují někteří zastupitelé. 

Místostarosta má můj obdiv za to, že je stále 

ještě je schopen a ochoten za těchto podmínek  
tak činit.  

Já bych praštil blokem, deskami a nejspíš i 
zařval. 

Zastupitelstvo jedná, přičemž je ne vždy zcela 

perfektně starostou řízeno. Jednací řád tu a 
tam zůstává jen na papíře, strom života je 

zelený, když v jednací síni je cítit  jakési 
napětí. Dva zastupitelé, které si troufnu označit 

za opoziční, přispívají k ionizaci ovzduší 
v jednací síni výrazněji než ostatní zastupitelé 

dohromady. 

Jednací řád nevylučuje a tedy umožnuje, aby 
veřejnost diskutoval k jednotlivým bodům. Ne 

vždy však je taková diskuze podnětná a 
důstojná.  Osoba z řídkých řad veřejnosti 

přednese tu věcnou, tu nevěcnou připomínku k 

projednávanému bodu a  velmi  brzy  stočí 
svůj monolog do úrovně osobních invektiv vůči 

starostovi, přičemž  starostu, i  některé další 
členy zastupitelstva oslovuje v první osobě 

jednotného čísla, tedy tyká jim. Je to 

přinejmenším nevhodné, ne-li nedůstojné. 
Zastupitelé jednají o jednotlivých bodech, 

diskutují, průběžně reagují i na veřejnost 
místostarosta formuluje usnesení, zapisuje, 

přitom všem sám jedná a hlasuje.  
Evergreenem  programu a  jednání  

zastupitelstva  je schvalování textu  

jednotlivých  smluv. Naprosto nadbytečné, 
zcela zbytečné  body jednání, přinášející 

především jen občanům zdržování jejich 
záležitostí, zpravidla  smluv o prodeji či  

pronájmu nemovitého majetku. O prodeji  

nemovitého majetku zastupitelstvo rozhoduje 
celkem třikrát- poprvé rozhodne o vyvěšení 

záměru prodeje, podruhé  o tom, zda nemovitý 
majetek bude či nebude prodán a v případě, že  

je rozhodnuto o tom, že majetek prodán bude, 
nastává  třetí stadium- schvalování   kupní 

smlouvy samé. V lepším případě  tedy dojde 

k podpisu smlouvy nejdříve za tři měsíce a 
několik dnů ode dne, kdy občan svou žádost o 

prodej pozemku prodá. 

Právě usnesení o prodeji pozemků jsou 

obsahově nedostatečná. Zpravidla  mají toto 

znění:“ ZO schválilo prodej pozemku p. č. 
888/88 o výměře 999m2 panu Horymíru 

Šemíkovi“. Ani slovo o ceně, ani slovo o dalších 
podmínkách smlouvy. 

Za měsíc je zastupitelstvu předložena  

k schválení podpisu smlouva,  někdy  
zpracovaná  jakýmsi advokátem, která kromě 

vymezení subjektů smlouvy, předmětu smlouvy 
a ceny neobsahuje v podstatě nic. Občan za  

vypracování takové smlouvy zaplatí   částku 
v úrovni  průměrné  čisté třídenní mzdy, bez 

skutečné jistoty, že  smlouva bude schválena. 

To je ještě to lepší, co může nastat. Mnohdy 
však zastupitelům jsou předkládány elaboráty 

vzniklé z jakýchsi vzorů volně dostupných na 
internetu, mnohdy zastaralé, neodpovídající 

platné legislativě.  

 
(pokračování příště) 

 
 

Jedinečnost za humny…Přírodní památka 
Brazilka 
 (pokračování ze strany 1) 

 

Jménem Brazilka se po 2. světové válce označovala 

samota, stojící u okraje lesa na jihovýchodním úpatí Luže 

asi 1 km severozápadně od Dolní Světlé. V srpnu 1929 zde 

byla otevřena horská restaurace “Neu-Brasilien” (= Nová 

Brazílie), která však fungovala jen krátce, protože měla 

málo hostů.  

Jméno Brazilka však místu zůstalo a koncem 

20. století bylo používáno i pro nedalekou botanicky 

zajímavou mokřadní louku, ležící v pramené oblasti 

Svitávky asi 1,5 km za Dolní Světlou. Louka byla v roce 

1988 v rámci náhradní rekultivace neuváženě plošně 

odvodněna, potůček tekoucí územím byl prohlouben a 

napřímen. Došlo tak ke zničení přirozeného vodního režimu 

prameniště a k ústupu původních mokřadních 

společenstev. 

Na jaře roku 1999 uskutečnila Správa chráněné 

krajinné oblasti Lužické hory ve spolupráci s úřadem 

ochrany přírody německého okresu Löbau-Zittau společný 

projekt přeshraniční obnovy mokřadu. Na potoce 

a v odvodňovacím příkopu podél státní hranice byly 

vybudovány přehrádky, drenážní systém v zemi byl 

na několika místech přerušen a v dolní části louky byl 

vytvořen mokřad s malou vodní plochou. Z louky byly 

odstraněny náletové dřeviny a na vhodných vlhkých 

místech byly vytvořeny drobné tůně. Po okraji území byla 

upravena 750 m dlouhá naučná stezka.  

 Pestrá mozaika vřesin, luk a mokřadních biotopů 

o rozloze 8,78 ha je od roku 2002 chráněna jako Přírodní 

památka Brazilka. 

http://www.luzicke-hory.cz/mista/index.php?pg=zmluzhc
http://www.luzicke-hory.cz/mista/index.php?pg=obdsvec
http://www.luzicke-hory.cz/mista/index.php?pg=obdsvec


 

Jejím posláním je ochrana rostlinných společenstev 

vřesovišť, vlhkých luk a mokřadů s výskytem chráněných 

druhů rostlin, např. prstnatce májového pravého 

(Dactylorhiza majalis ssp. majalis) a prstnatce Fuchsova 

pravého, (Dactylorhiza fuchsii ssp. 

fuchsii),

 

všivce lesního (Pedicularia sylvatica), 

 

masožravé rosnatky okrouhlolisté (Drosera 

rotundifolia)

 

či vodní rostliny rdestu alpského (Potamogeton alpinus). 

V minulých letech se přírodní památka pravidelně 

kosila, odstraňoval se nálet dřevin z vřesovišť a rašeliniště, 

redukovaly dřeviny v remízkách po škodách způsobených 

námrazou. Bylo zde vytvořeno osm nových  tůní o ploše od 

50 do 150 m2. 

Tato péče o PP se však ukázala nedostatečnou pro 

vřesoviště, rostoucí v sušších i vlhčích partiích louky. 

Vřesoviště jsou převážně sekundární vegetací vzniklou na 

místě původních lesů a jako taková jsou svou existencí 

závislá na činnosti respektive péči člověka. Vřesoviště byla 

ponechána bez zásahu kromě vyřezávání náletových 

dřevin. Postupně ale docházelo k jejich stárnutí, 

nedocházelo k regeneraci keříků vřesu. V roce 2012 proto 

přistoupila Správa CHKO LH ke změně péče z kosení luk na 

řízenou mozaikovitou pastvu 

ovcí

 

s následným dosečením nedopasků na celém území PP 

s cílem obnovení stárnoucího vřesu, podpory chráněných 

druhů rostlin a potlačení náletových dřevin a hasivky orličí. 

Zatím se změna péče ukazuje jako příznivá, jak bude tento 

způsob péče o výjimečný a křehký ekosystém úspěšný 

nám však ukáže až čas… 

(text Hana Koníčková, foto Hana Koníčková a Mgr. 

Zuzana Růžičková) 



 


